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[Formanden] 
mark (SF), Ingerlise Koefoed (SF), Ebba Stran- 
ge (SF) og Jens Thoft (SF) har meddelt mig, at 
de ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til dyreværnslov. 
(Lovforslag nr. L 46). 

Medlemmer af Folketinget Behnke (FP), 
Aage Brusgaard (FP), Køpke Christensen (FP), 
Annette Just (FP) og Ernst B. Schmidt (FP) har 
meddelt mig, at de ønsker skriftligt at fremsæt- 
te: 

Forslag til folketingsbeslutning om opfordring 
til at trække aktstykke nr. 7 vedrørende privatise- 
ring af teleDanmark A/S tilbage fra Finansud- 
valget. 

(Beslutningsforslag nr. B 8). 

Medlemmer af Folketinget Tommy Dinesen 
(SF), Aage Frandsen (SF), Lilli Gyldenkilde 
(SF), Birgitte Husmark (SF), Ejner Larsen (SF), 
Jes Lunde (SF), Bjørn Poulsen (SF), Stillinger 
(SF), Ebba Strange (SF) og Jens Thoft (SF) har 
meddelt mig, at de ønsker skriftligt at fremsæt- 
te: 

Forslag til folketingsbeslutning om brngerbe- 
taling for Arbejdstilsynets ydelser. 

(Beslutningsforslag nr. B 9). 

Skriftlig fremsættelse afforslag: 

Bakholt (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om ophævelse af medhjælperlo- 

ven. 
(Lovforslag nr. L 45). 
Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 

ledsager lovforslaget, og anbefaler det til Tin- 
gets velvillige behandling. 

Margrete Auken (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til dyreværnslov. 
(Lovforslag nr. L 46). 
Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 

ledsager lovforslaget, og anbefaler det til Tin- 
gets velvillige behandling. 

Behnke (FP): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

hermed tillade mig at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om opfordring 

til at trække aktstykke nr. 7 vedrørende privatise- 
ring af teleDanmark A/S tilbage fra Finansud- 
valget. 

(Beslutningsforslag nr. B 8). 
Jeg skal i øvrigt henvise til forslagets tekst og 

de bemærkninger, som ledsager det. 

Tommy Dinesen (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om brugerbe- 

taling for Arbejdstilsynets ydelser. 
(Beslutningsforslag nr. B 9). 
SF's forslag til folketingsbeslutning om, at 

Arbejdstilsynets indsats i fremtiden skal beta- 
les af virksomhederne/institutionerne/bran- 
cherne, hænger sammen med holdningen om, 
at det skal være forureneren, der betaler. 

Nu betales der i forvejen for en del af Ar- 
bejdstilsynets ydelser som f.eks. eftersyn af ele- 
vatorer, damptryk på kedler og lignende, så 
den del af Arbejdstilsynets budget, der er på ta- 
le i forslaget, drejer sig om ca. 100 mio. kr. om 
året. 

Når SF stiller forslag om brugerbetaling for 
Arbejdstilsynets ydelser, hænger det sammen 
med, at Arbejdstilsynet mandskabsmæssigt er 
decimeret til 819 årsværk i 1990 mod 891 års- 
værk i 1984 (jf. bemærkningerne til forslaget). 
Der er for øjeblikket forhandlinger i gang om 
yderligere afskedigelser på baggrund af finans- 
lovforslaget for 1991. 

SF har den holdning, at arbejdsmiljølovens 
intentioner ikke kan bære disse evindelige ned- 
skæringer inden for Arbejdstilsynet, ikke 
mindst fordi arbejdsmiljøet er et område, hvor 
der ikke er tvivl om, at et forebyggende arbejde 
virkelig kan forhindre arbejdsmiljøbetingede 
sygdomme og de dermed forbundne store ud- 
gifter for samfundet, de berørte lønmodtagere 
og deres familier. 

SF's forslag indebærer endvidere, at de virk- 
somheder/institutioner/brancher, der har den 
største andel af arbejdsskaderne, skal betale 
mest til Arbejdstilsynet. Som grundlag herfor 
kan Arbejdsskadestyrelsens omhyggeligt udar- 
bejdede statistiske materiale benyttes. 
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[Tommy Dinesen] 

Argumentet imod beslutningsforslaget vil 
givetvis være det sædvanlige om erhvervslivets 
konkurrencedygtighed osv. Hertil skal derfor 
anføres, at det drejer sig om en gennemsnitlig 
udgift pr. person i arbejde på ca. 5 kr. om måne- 
den, hvilket endda skulle tilføre Arbejdstilsy- 
net 20 mio. kr. mere om året. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål om meddelelse af  orlov fil og indkal- 
delse af  stedfortræderen for folketingsmedlem El- 
lemann-Jensen (V). 

Formanden: 
Den pågældende har søgt om orlov i henhold 

til forretningsordenens § 42, stk. 3, litra d, jf. 
stk. 5, på grund af midlertidig udsendelse i of- 
fentligt hverv. 

Hvis ingen gør indsigelse, vil jeg betragte det 
som vedtaget, at der meddeles den pågældende 
orlov som ansøgt fra og med den 23. oktober 
1990, og at stedfortræderen indkaldes som mid- 
lertidigt medlem. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Indstilling fra Udvalget til Valgs Prøvelse. 

Forhandling 

Lizzie Lichtenberg (KF): 
Folketinget har nu vedtaget at meddele orlov 

til et medlem af Folketinget og at indkalde sted- 
fortræderen. 

Som ordfører for Udvalget til Valgs Prøvelse 
skal jeg tillade mig at gøre indstilling om, at 
stedfortræderen godkendes som midlertidigt 
medlem af Folketinget. 

Hr. Ellemann-Jensen er valgt i Århus Amts- 
kreds, og i anledning af hans orlov indkaldes 1. 
stedfortræder for Venstre i denne amtskreds, 
socialrådgiver Else Winther Andersen. 

Udvalget til Valgs Prøvelse har i et møde i 
dag behandlet denne sag, og jeg kan herefter på 
udvalgets vegne afgive følgende: 

Indstilling 

Socialrådgiver Else Winther Andersen god- 
kendes som midlertidigt medlem af Folketinget 
fra og med den 23. oktober 1990. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Udvalgets ovennævnte indstilling 
vedtoges enstemmigt med 107 stemmer. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Forespørgsel nr. F 1: 
Forespørgsel til miljøministeren: 
»Hvilke foranstaltninger påtænker regerin- 

gen at iværksætte for at leve op til konstaterin- 
gen i IPCC's rapport om klimaforandringer, 
hvoraf det fremgår, at kun med en omgående 
global reduktion af de langlivede drivhusgasser 
på over 60 pet. kan væksten i atmosfærens kon- 
centration af drivhusgasser standses?« 

Af Margrete Auken (SF) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 3/10 90. Fremme af 

forespørgslen vedtaget 10/10 90). 

Begrundelse 

Margrete Auken (SF): 
Den sidste nat i august 1990 blev der skrevet 

historie. Da lykkedes det nemlig for den FN- 
ekspertkomité om klimaforandringer, der hed- 
der IPCC, med dens 300 topforskere fra 75 lan- 
de at nå til enighed om at udsende deres alar- 
merende budskab: Atmosfærens indhold af 
langlivede drivhusgasser vokser og vokser. Gør 
vi ikke noget, bliver det ved med at vokse gen- 
nem hele næste århundrede, og her menes med 
»Gør vi ikke noget«: Hvis vi ikke skærer ned. 
For det at blive på 1990-niveauet betyder, at vi 
kommer ud for en opvarmning af Jorden på 0,3 
grader celsius pr. ti år med uoverskuelige følger 
for livsvilkårene på Jorden. 

Forskerne er usikre på . . .  

Formanden: 
Vi er faktisk begyndt på behandlingen af fo- 

respørgslen under dagsordenens punkt 3, så jeg 
må bede om, at der er tilstrækkelig ro til, at vi 
kan høre begrundelsen. 

Margrete Auken (SF): 
Forskerne er usikre på, om temperaturstig- 

ningen kun bliver 0,2 pet. pr. tiår eller vi kom- 
mer helt op på 0,5 pet. Man ved heller ikke sik- 
kert endnu, i hvilken form ulykkerne rammer 


